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11. 2. 2024 – Největší z nejmenšího 
 
1. čtení: Zj 21, 1-7 
 
Píseň: NEZ300 – Hosana 
  
Základ kázání: Mk 4, 24-34 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

minulou neděli po bohoslužbách se mně někdo ptal: K čemu tedy 
Bůh dělá Boží království, když nás k němu ani v něm nepotřebuje? Když 
je Boží království automaticky? 

A dnešní podobenství, hned následující, na to odpovídá! 
Právě Hospodin Bůh totiž nedělá „jen,“ co je potřeba – zatímco 

člověk nedělá ani, co je potřeba. I v tom je Boží svatost a dokonalost. 
Dělá mnohem víc než jen, co je „potřeba.“ Dává mnohem víc dobrého, 
než kolik je jen „nezbytně nutné.“ Proč by totiž jinak existovalo cokoli 
jiného k přežití než suchý chléb a voda? Proč by bylo cokoli krásného? 
Proč by jinak vůbec něco existovalo? 

A proč by se Bůh vtělil, žil a zemřel v Ježíši Kristu – kdyby byl jako 
lidé, a dělal horko těžko jen to, co se domníváme, že je „potřeba?“ Nebo 
hůř: Jen to, k čemu jsme donuceni – co „musíme?“ 

Pro to všechno zakončuje Marek sadu svých podobenství dnešními 
slovy. Explicitní podobenství už přidá jen jedno: Podobenství o zlých 
vinařích (Mk 12, 1-9). Mimochodem opět velice drsné. 

A opět také proto je dnešní podobenství povzbudivé. Bůh dopřává 
svou milost, dobro a krásu světa i své blízkosti, dokonce i věčný život a 
své království proto, že takový prostě je („jsem, který jsem!“) – a člověk 
jako jeho obraz ho má následovat. Protože to je láska: 

Dobrovolné a nezištné dobro. To je agapé – Boží láska. Pokud máme 
děti hlavně proto, aby se o nás ve stáří postaraly, abychom si na nich 
ukojili své potřeby, abychom si skrze ně splnili své sny – o tom píše už 
Gn 4, 1. Takové děti tím budou výrazně, a negativně, poznamenány – a 
v důsledku celý svět. Stejné platí pro partnery, manželky, přátele… 

Protože ani rodiče nepřijímají své děti bezpodmínečnou láskou. I 
pro své rodiče jsou potomci hlavně nástroji vlastních – sobeckých a 
sebestředných – potřeb. Nejsou samostatným cílem, ale jen 
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prostředkem. Jsou věcí, otrokem, levnou pracovní silou, dobře 
provdatelnou dcerou… před tisíciletími i dnes. 

Také proto Ježíšovi učedníci nechtěli pouštět malé děti k Ježíšovi. A 
Ježíš jim za to vynadal (Mk 10, 13-16) – a dětem naopak požehnal 
(„přijměte Boží království jako malé děti!“). Protože Bůh se chová ke 
svým „dětem“ úplně jinak, než je obvyklé pro lidi. Dává jim dobré zcela 
nezištně, pro „naše“ nejvyšší možné dobro – což také určuje, co vůbec 
dobro je. A co je naopak zlo a co škodí, i když z toho potomek má třeba 
radost. Nebo to chce. 

A tak Bůh každého z nás vůbec stvořil. Bez Božího stvořitelského 
zásahu by se nenarodil nikdo. A tak Bůh stvořil také dobrý svět, v němž 
vůbec lze žít. Zatím nevíme o žádném dalším prostoru v celém vesmíru, 
kde by cokoli mohlo žít. A většina prostoru této planety je také spíše 
neobyvatelná – už na povrchu. A k tomu přidává odpuštění, řády, 
požehnání, pokoj, záchranu, spásu a tak dále, a tak dále… 

Protože Boží království je jako hořčičné semínko. Malé, malinkaté, 
prťavé. Na první pohled zcela zanedbatelné a bezcenné. Jak si to myslí 
lidi také v současné postmoderní době. 

Ale když Boží království vzejde, vyroste – což dělá svou silou a 
působením, ne lidskou – přerůstá všechny ostatní byliny. A „vyroste si“ 
tak veliké větve, že další živí tvorové se v něm mohou doslova zabydlet. 
Mohou v něm najít svůj domov – který navíc nepomíjí. Nikdo ho nemůže 
ukrást. Ani rozvrátit nebo vybombardovat. 

Proto Bůh dělá, co dělá: Aby nám pomohl. Aby se nám žilo lépe. 
Uprostřed lidmi zkřiveného světa. Uprostřed našich vlastních špatných 
rozhodnutí. Aby po tomto světě a životě čekalo ještě něco nesrovnatelně 
lepšího. Aby i tento svět mohl být dobrý. Aby mohl být převelice blízko 
Božímu království. Ačkoli se lidský svět Božím královstvím nemůže stát 
nikdy. A mnozí se o to bláhově pokoušeli. 

Protože my máme sami o sobě asi takovou hodnotu v tomto 
vesmíru, jako nějací ptáčci s hnízdem v nějakém křoví. Sami si jich ani 
nevšimneme. A jsou nám zcela ukradení. Taková je objektivní hodnota 
člověka. I celého lidstva uprostřed takřka nekonečného vesmíru. Kdyby 
dnes přestala existovat tato planeta, ba celá sluneční soustava, na nic ve 
vesmíru by to nemělo žádný vliv. Co potom život jakéhokoli člověka? 
Nebo všech lidí? 

A přesto pro nás Bůh činí nepředstavitelně mnoho dobrého. Které 
je nepředstavitelně dobré. A dělá to zcela svobodně, dobrovolně. A zcela 
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pro nás – a pro další pomíjivé stvoření. Sám ze své lásky k nám nemá 
absolutně žádný zisk. A ani ho neplánuje. 

Kéž by tak nezištný byl celý lidský svět. Nebo alespoň vztahy 
rodičů a dětí! Nebo alespoň vztah lidí k Bohu… Když Boží k člověku je 
právě takový! Jak skvělý by byl svět, v němž je normální až 
„automatické“ (srv. předchozí kázání), že lidé jsou alespoň tak užiteční, 
jako zrníčko hořčice. Že alespoň neškodí, když už neumí působit dobro. 
Že lidé žijí své životy tak, aby vytvářeli ochranu, stín, přístřeší a dobrý 
prostor pro život dalším živým tvorům. Zejm. slabším a menším! 

Jak nádherným světem by byl tento lidský svět, kdyby bylo 
normální, že každý člověk chrání slabší kolem sebe. Jako vyrostlé 
hořčičné semínko chrání ptactvo před lidmi, predátory sluncem i 
větrem a sněhem. Ačkoli je v lidských očích tak malé, že je nepodstatné, 
zanedbatelné, k ničemu a bezcenné. 

A paradoxní na tom je, že takové chování od ostatních vůči vlastní 

osobě chtějí vlastně úplně všichni. Ale aby se tak lidé sami chovali vůči 
druhým, cizím? Aby se lidé chovali k bližním tak, jak chtějí, aby se bližní 

chovali k nim? (Lk 6, 31) 
A tak každý člověk chce být milován. Ale tak málo je ochotno 

milovat – a ještě méně chce milovat bližní. Protože to vyžaduje oběť. 
Znamená to povýšit ve vlastních očích někoho druhého na vlastní 
úroveň, hodnotu, cenu. NedejBože třeba občas i výš. 

A proto lidé neumějí milovat – ačkoli o „umění milovat“ jsme 
napsali stohy knih. I Bibli. A stejně tak strašně obtížně chápou lidé lásku 
Boží: Protože Bůh může úplně vše. Nikdo mu nemůže v ničem zabránit. 
Ale místo „užívání si života“ Hospodin Bůh slouží. Hospodin Bůh chrání 
a žehná a zachraňuje. Nebeský Otec se obětuje. Řeší problémy, které 
nezavinil – a před nimiž tolikrát, tolikrát, tolikrát (!) varoval. Pomáhá i 
těm, kteří si za své utrpení mohou sami. A tak činí dobro, které sám 

nepotřebuje. To je láska. 
A to by přece dělal jen úplný blbec. Řekne lidský svět. Jen blázen 

by takhle žil. „Život si přece musíme hlavně užít – musíme ho ‚podojit.‘“ 
Však také byli a jsou považování za blázny všichni proroci. Apoštolové. 
Ježíš Kristus. Praotci. Matka Tereza. Maxmilián Kolbe. Dietrich 
Bonhoeffer. Lékaři bez hranic. A dnes už možná i miliardy všech 
upřímně-Bohu-věřících židů a křesťanů a muslimů. 

Tak i Ježíš mluvil k lidem skoro jen v podobenstvích. Protože i 
když faráři dnes říkají Boží věci lidem na rovinu – kdo by jim byl 
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ochoten byť rozumět? Natožpak věřit? Kdo by věřil v nezištnost, 
sebeoběť, vlastní službu – v nejmenší ze všech semínek? 

Tak i Ježíš chápal, stejně jako proroci, že lidé se prostě musí začít 
namáhat. Nejprve s vlastním přemýšlením – protože už to nebylo běžně 
ani normální nikdy. Aby se pak začali namáhat s vlastním životem. Ale 
ne pro vlastní užitek. Ale pro dobro všech. Protože „ono“ „se“ „to“ samo 
neudělá. Vždycky musí každé „to“ a „ono“ v tomto světě udělat někdo 
převelice konkrétní. A zcela konkrétně. 

A když je člověk tak ochoten s radostí činit tolik sobeckého, 
hloupého, škodlivého, sebestředného a zlého – tak co takhle nějaké to 
dobro? Když je v postmoderní době normální „žít si svůj život“ – který 
jsme si ale nikdo sami nedali, tak jak je náš? – co takhle žít ten „svůj“ 
život alespoň jednou, dvakrát týdně pro někoho jiného? Pro dobro a 
prospěch druhých? Třeba i k vlastní škodě únavy a obětovaného času a 
nevděku a námahy a risku? 

Když to dělá každá kytička, bez jejichž fotosyntézy všichni 
umíráme na nedostatek kyslíku za pár minut! Jako to dělá takřka každý 
živý tvor, proto nemůžeme vyhubit ani africké komáry – protože by se 
začal hroutit „svět“ planety. 

Tak co ten člověk? Komu bude nezištně přinášet veliké, převeliké 
dobro? Vždyť o co by přišla celá planeta, kdyby najednou všichni lidé 
zemřeli? Kdybychom nikdy nebyli? 

Co takhle být alespoň zrnky hořčice? Nebo „mít víru“ alespoň jako 
zrnko hořčice – hle, jak převeliký strom vyrostl z právě takové víry za 
tisíciletí?! Když máme tolik dobrého zadarmo od Boha… a ještě mnoho 
dalšího mnohem lepšího připraveno v nabízeném Božím království! 

Amen. 
 

Píseň: NEZ297 – Děkujem ti, Pane Bože, že nás máš tak rád 


